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… alebo o umení Božích synov pomáhať iným k spáse skutočne a účinne 

BOŽIE SLOVO: (Mt 7, 1-6) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša. V tom čase Ježiš povedal zástupom: Nesúďte, aby ste 

neboli súdení.  2 Lebo ako budete súdiť vy, tak budú súdiť aj vás, a akou mierou budete merať vy, 

takou sa nameria aj vám.  3 Prečo vidíš smietku v oku svojho brata, a vo vlastnom oku brvno 

nezbadáš?  4 Alebo ako môžeš povedať svojmu bratovi: “Dovoľ, vyberiem ti smietku z oka” - a ty 

máš v oku brvno?!  5 Pokrytec, vyhoď najprv brvno zo svojho oka! Potom budeš vidieť a budeš môcť 

vybrať smietku z oka svojho brata.  6 Nedávajte, čo je sväté, psom a nehádžte svoje perly pred svine, 

aby ich nohami nepošliapali, neobrátili sa proti vám a neroztrhali vás. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 664+665, 667) 

Aj dnes Ježiš vysvetľuje veci, ktoré sú jednak všeobecné, jednak dáva praktické tipy a rady, ako to 

všeobecné žiť. Dnes to nie je nič menšie, než Božie synovstvo a naša snaha pomôcť k nemu aj iným. 

Nesúďte, aby ste neboli súdení – Pripomeňme si to: Prečo by sme mali súdiť iných ľudí? Pretože, ak 

sme synmi sveta, potom je porovnávanie sa s inými ľuďmi a hodnotenie našej pozície na pomysle-

nom rebríčku dominancie našim denným chlebom, súčasťou nášho života a prežitia v tomto svete. 

Podobne ako divé zviera sleduje, kto je silnejší a kto slabší, kto neškodný a kto nebezpečný, aj my 

neustále sledujeme a súdime, kto je nad nami a kto pod nami, komu sa líškať a na koho zrúknuť, kto 

je slabý a môžeme ho ovládať a kto silný a musíme si na neho dávať pozor, kto je priateľ a kto 

nepriateľ... Súdenie je zároveň najlepším spôsobom, ako sa vo vlastných očiach aspoň trochu na 

tomto rebríčku posunúť nahor: ak odsúdim iného človeka ako zlého, sám vo svojich očiach poras-

tiem ako ten dobrý, statočný, správny – hej, hej, presne o tento pocit správnosti nám ide –, alebo 

aspoň nie tak zlý a nemožný, ako ten druhý. 

A prečo by sme s tým mali prestať? Pretože ako synovia a dcéry Boha to už nepotrebujeme. Stali 

sme sa súčasťou iného rebríčka dominancie, Božieho. Posudzujeme, ale seba – a nie vo vzťahu 

k ľuďom, ale k Bohu. Preto to, že už necítime potrebu porovnávať sa s inými ľuďmi – a už vôbec 

s nimi zápasiť – a ani necítime potrebu neustále ich súdiť a odsudzovať a tak si v porovnaní s nimi 

potvrdzovať, akí sme dobrí a správni ľudia, je znakom Božieho synovstva. Preto Ježiš hovorí: Ak 

nesúdite, je to dôkaz, že už ste synmi a dcérami Boha a preto nebudete súdení. Veď „kto obžaluje 

Božích vyvolencov? Boh, ktorý ospravedlňuje?  34 A kto ich odsúdi? Kristus Ježiš, ktorý zomrel, ba 

viac - ktorý bol vzkriesený, je po pravici Boha a prihovára sa za nás“ (Rim 8, 33-34)? A sám Ježiš 

potvrdzuje: „Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma poslal, má 

večný život a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života“ (Jn 5, 24). Avšak, ak naopak stále 

súdime a súperíme a porovnávame sa a každú chvíľu nás niečo urazí, niečo sa nás dotkne, na nieko-

ho zazeráme, niekomu závidíme, niekoho neznášame,... – potom len potvrdzujeme, že ešte synmi 

a dcérami Boha nie sme, ešte stále sme deťmi sveta a žijeme vo svete a ešte stále sme neprijali Božie 

Kráľovstvo. A ako vraví Ježiš: „Kto mnou pohŕda a neprijíma moje slová, má svojho sudcu: slovo, 

ktoré som hovoril, bude ho súdiť v posledný deň. A súd je v tomto: Svetlo prišlo na svet, a ľudia 

milovali tmu viac ako svetlo, lebo ich skutky boli zlé“ (Jn 12, 48; 3, 19).  

Lebo ako budete súdiť vy, tak budú súdiť aj vás, a akou mierou budete merať vy, takou sa nameria aj 

vám – Ježiš nám znova pripomína, že od okamihu, keď On za nás zomrel na kríži, preklenul priepasť 

medzi nami a Bohom, zjednotil sa s nami a dal nám možnosť, „moc stať sa Božími deťmi“ (Jn 1, 12), 

je všetko už len a jedine v našich rukách. Kto vojde do Kráľovstva, bude dnu, ako On sám nabáda: 

„Usilujte sa vojsť tesnou bránou, lebo hovorím vám: Mnohí sa budú pokúšať vojsť, a nebudú môcť“ 

(Lk 13, 24). Kto naopak nevojde, nebude dnu a nič mu nepomôže: „Keď hospodár vstane a zatvorí 

dvere a vy zostanete vonku, začnete klopať na dvere a volať: “Pane, otvor nám!” A on vám povie: 

“Ja neviem, odkiaľ ste!”  26 Vtedy začnete hovoriť: “Jedli sme s tebou a pili, na našich uliciach si 

učil.”  27 Ale on vám povie: “Ja neviem, odkiaľ ste; odíďte odo mňa všetci, čo pášete neprávosť!”“ 

(Lk 13, 25-27). Vlastne to už ani nebude Boh, ktorý by nás súdil v pravom zmysle slova. Nebude to 

o Ňom, že bude podľa svojej ľubovôle rozhodovať, koho spasí a koho zatratí – a my by sme sa 

mohli spoliehať na to, že Ho nejako uprosíme, že sa nad nami pre niečo nejako zmiluje, oko prižmú-

ri, že si Ho niečím nakloníme alebo niečo podobné! Veru nie! Ako vraví Písmo: „Veď sa všetci 

musíme ukázať pred Kristovou súdnou stolicou, aby každý dostal odplatu, za to, čo konal, kým bol v 

tele, či už dobré a či zlé“ (2 Kor 5, 10) a inde: „Ako Otca vzývate toho, ktorý súdi bez nadŕžania 

osobám, každého podľa jeho skutkov“ (1 Pt 1, 17). Naše skutky rozhodujú. My rozhodujeme. My 

súdime samých seba, práve teraz – keď sa rozhodujeme, či do ako synovia a dcéry Boha do Neba 

vojdeme a spasíme sa; alebo či ako obyčajní ľudia, bár aj zbožní podľa meradiel Zákona, ostaneme 

vo svete a zatratíme sa, „lebo zo skutkov podľa zákona nebude pred ním ospravedlnený nijaký 

človek“ (Rim 3, 20) a „ak vaša spravodlivosť nebude väčšia ako spravodlivosť zákonníkov a 

farizejov, nevojdete do nebeského kráľovstva“ (Mt 5, 20). A je to práve náš bežný a všedný život 

(praxis), diela, do ktorých vkladáme svoje sily, čas a peniaze (ergata) a slová, to o čom sa radi a so 

záujmom zhovárame (logia), ktoré svedčia o tom, kým sme a kde sme a čo sme si zvolili – a Boh pri 

súde už len potvrdí a vykoná rozsudok, ktorý sme my sami nad sebou vyniesli: že sme sa synmi 

Boha stali a žili, konali a hovorili tak; alebo sme ostali synmi sveta a tiež tak žili, konali a hovorili. 

UVAŽUJEME: 

No a teraz prichádza na rad to 

praktické! 

Prečo vidíš smietku v oku svojho 

brata, a vo vlastnom oku brvno 

nezbadáš? – Takto pozerá na svet 

svetský človek. Hľadá smietky v oku 

iných, neustále súdi a kritizuje, aby 

mohol seba vyvýšiť a potvrdiť si 

svoj pocit správnosti.  

Neznamená to, že ako synovia Boha 

nič neposudzujeme. Písmo vraví, že 

„duchovný [človek] posudzuje všetko 

a jeho nik nemôže posúdiť“ (1 Kor 2, 

15) – ale je tu priepastný rozdiel. 

Neporovnávame sa s inými ľuďmi 

a ich s nami – naopak, vyznávame, 

že sme rovnakí hriešnici ako oni 

a nie sme o nič lepší ako oni, len sme 

našli milosť u Pána. Súčasne posu-

dzujeme rovnako seba aj ich, svoje 

aj ich konanie – ale vo vzťahu ku 

Kristovi, ktorý je pre nás vo všetkom 

normou.  

Cieľom tohto konania je služba, 

skutočná pomoc blížnemu – tak, ako 

iní pomohli nám. Aby sme to ale 

mohli, musíme najprv sami mať 

schopnosť tak konať! Preto Ježiš 

hovorí: „Vyhoď najprv brvno zo 

svojho oka! Potom budeš vidieť a 

budeš môcť vybrať smietku z oka 

svojho brata“! To znamená, že zo 

všetkých síl pracujeme na sebe, 

skúmame seba, odhaľujeme hriech, 

„brvno“ v „oku“ svojej duše, vo 

svojom srdci, aby skrze pokánie 

a obrátenie a Božiu milosť sme 

mohli byť uzdravení – a potom, už 

zdraví a vidiaci, mohli poslúžiť 

k uzdraveniu aj našim bratom 

a sestrám! 

Ale pozor, je tu ešte jedna vec! 

„Nedávajte, čo je sväté, psom a 

nehádžte svoje perly pred svine, aby 

ich nohami nepošliapali, neobrátili 

sa proti vám a neroztrhali vás!“ Ide 

nielen o to, či my sme na službu 

blížnemu pripravení, ale aj či on je 

pripravený prijať to, čo mu zamýš-

ľame dať! Lebo ak nie – musíme 

trpezlivo počkať a najprv mu 

pomôcť dozrieť. Tak, ako to robil 

Pavol u Korinťanov, ako sám hovorí: 

„Mlieko som vám dával piť namiesto 

pevného pokrmu, lebo by ste ho 

neboli zniesli. Ale ani teraz ešte 

neznesiete,  3 lebo ste ešte stále 

telesní“ (1 Kor 3, 2-3). Túto chybu 

robíme veľmi často tým, že ľudí, 

neveriacich a neobrátených, posie-

lame rovno k vrcholu obrátenia 

a duchovného života – „do kostola“! 

DO PRAXE: 

< Skúmajte: Nakoľko samých seba 
pripravujeme a školíme, aby sme 
dokázali čo najlepšie slúžiť? 
A nakoľko pri službe rešpektujeme 
stav a úroveň toho druhého? > 


